
۱۱
ـر

ــ
هن

هیئت ماه؛ محفل اهالی هنر و رسانه مشهد

«هیئت مـاه» که محفل 

اهالـی هـنر و رسـانه 

مشهد است، از ۲۳ تا ۲۷مرداد 

در مسـجد و حسـینیه قدس 

شریف، واقع در آپارتمان های 

مرتفع برپاست. علاقه مندان 

می تواننـد در ایـن محفـل،

هر شـب بعـد از نمـاز مغرب،

پای سخنرانی حجت الاسلام 

زبـان بنشـینند و از  خوش 

نـوای پیرغلامـان و مداحـان اهل بیـت(ع) بهـره ببرنـد. هیئـت ماه که 

برگرفتـه از شـعر «ای مـاه بنی هاشـم، مـا رو بـه تـو آوردیـم» اسـت، بـه 

کتیبه ها و آثار مذهبی هنرمندان مشـهدی، مزین شـده است.

نمایش عکس عاشورایی در «اشراق»

 نمایشگاه عکس «مرثیه 

حسینی» با آثار منتخبی 

از عکاسـان مطـرح ایـران و 

خراسان رضوی از ۲۵مرداد 

تـا ۳شـهریور در نگارخانـه 

اشراق برگـزار می شـود. در 

این نمایشگاه، آثار ۴۱عکاس 

ز فرهنـگ و  کـه برگرفتـه ا

آیین های مردم در شـهرها و 

روسـتاهای ایـران اسـت، به 

نمایش گذاشـته خواهد شـد. در نمایشـگاه عکس «مرثیه حسـینی»،

، مـی هیـم بهرا برا ، ا لحسـینی ا   م د حمـد خا د ا یـا   ه ر زند ثـا آ

 هاشـم جوادزاده، قدیر وقاری، سـیدعلی سـیدی، حمید سـبحانی،

، نی ، میـلاد سـمنگا یـی ن میرزا ، مهـرا ر بـا برد   مل مـرز عا فرا

نیـا، قالیبـاف، مهـدی زارعـی، معصومـه ضابط  سـمیرا غفاریان 

مهدی وقاری، سیدمصطفی یوسفی، مانی پهلوان، سعید ربیع زاده،

رضـا رادپور، حسـین کام شـاد، مجتبی حسـن پور، سـجاد انتظاری،

شـکوه مهربان و عباس خسروزاده از مشهد، حامد نیرومند قوچانی،

حسـن باقـری، علـی حسـنعلی زاده و مهـدی عقیقـی از قوچـان،

مجید یعقوبی از تربت حیدریه، هادی دهقان پور از سبزوار، اسحاق 

آقایی از یاسـوج، احمد تاجی از شـهرکرد، امیررضا فخری از بهبهان،

اصغـر بشـارتی از قشـم، نـاصر محمـدی از زنجـان، علـی سـامعی و 

جاویـد تفضلی از تهران، مصطفی نیک نقش از سـاری، جابر غلامی 

از اراک، احسـان کمالـی از بجنـورد، احسـان مرتضـوی از بهبهـان،

حسـین توحیدی فر از بیرجنـد و داوود کهن ترابی از کرج برای عموم 

به نمایش گذاشته می شود.

رویداد آموزشی «بچه های مسجد» در مشهد

 مرکز هنرهای نمایشی 

حـوزه هـنری کشـور،

نخسـتین رویـداد آموزشـی 

ی  هـا   مـی بچه تـر مرد تئا

مسـجد بـه نـام «محرابیـان»

را از ۲۵ تا ۲۷مرداد در مشهد 

برگـزار می کنـد. ایـن برنامه 

کـه ویـژه مربیـان مسـاجد 

منطقه۸ کشـور بـه میزبانی 

خراسـان رضوی اسـت، بـا 

حضـور ۵۰نفـر از مربیـان مسـاجد از اسـتان های خراسان شـمالی،

خراسـان جنوبی، کهگیلویه وبویراحمـد، الـبرز، سـمنان، گیـلان،

بندرعباس و سیستان وبلوچسـتان اجرا خواهد شد.

برگزاری نشست «گستره فرهنگ عاشورایی» 
در حوزه هنری

بیست و دومین نشست  

از سلسله نشست های 

یـــشـــــی  نـــد ا   هــم

علــــمــــــی  پژوهشـــــی 

«هنر حماسی»، امروز دوشنبه 

۲۴مرداد، ساعت۱۷ تا ۱۹ در 

حوزه هنری خراسان رضوی 

برگـــــــزار مـــی شــــود و 

مجید عســــکـــــری در آن 

به بررســـی مولفه های هنر 

حماسی در گسـتره فرهنگ عاشورایی می پردازد.

 برنامه تخصصی پژوهشگر مشهدی در تهران

 هوشــــنگ جاویـــد،

ی  پژوهشـگر مشـهد

فرهنـگ مـردم و موسـیقی 

نواحـی ایـران، در نشسـتی 

بـه نـام «زبـان شـناخت»، بـه 

زبان فارسی و هنرهای آیینی 

سوگ می پردازد. این نشست 

کـه دفـتر پاسداشـت زبـان 

فارسـی حـوزه هنری کشـور 

برگـزار خواهـد کـرد، امـروز 

۲۴مرداد، ساعت۱۶ تا ۱۸ در 

سـالن زنده یاد صفارزاده تهران برگزار می شود.

 اجرای تئاتر «مسافران» در مشهد

« ن فرا مسـا تـر «  تئا

به نویسـندگی محمد 

نـی  رحمانیـان و کارگردا

عبـاس رثایـی از ۲۷مـرداد،

هر شـب سـاعت۱۹ در موزه 

سـلفی گلسـتانه، واقـع در 

خیابـان جهـاد روی صحنـه 

می رود. در این نمایش، الهه 

الاهـی، مسـعود مهـرگان و 

عـــبـــاس رثـــایــی، نقش 

می آفرینند.

 دربـاره فیلـم «نیـش» و اکرانـش در

بگوییـد. مشـهد»  فیلـم  «پاتـوق 

«نیـش» پنجمیـن فیلمی بود که در مشـهد 

سـاختم. اکـران آن، بعـد از گذشـت بیـش 

از ۱۰سـال در برنامـه «پاتـوق فیلم مشـهد»

اتفاق خوبی است. به نظر من، جمع شدن 

یـک گروه فرهیخته درکنـار هم برای دیدن 

فیلـم حرکـت مثبتـی اسـت؛ به ویـژه بـرای 

شـهر مـا کـه قطـب دوم فیلم سـازی کشـور 

محسوب می شود اما متاسفانه الان حدود 

۵سال است که فیلم سازی در آن به صورت 

رسـمی تعطیـل شـده اسـت. در ایـن بین،

برنامـه پاتـوق فیلـم می توانـد آغـازی برای 

احیـای سـینمای مشـهد باشـد و امیدوارم 

ادامه پیـدا کند؛ چون ما آثـار زیادی داریم 

کـه باید دیده شـوند.

 یـادی را آثـار ز ۸۰ و اوایل۹۰  در دهـه

کارگردانی کردید، اما در سـال های اخیر بسـیار 

کـم کار شـده اید، علتـش چیسـت؟

آخرین فیلم رسمی من،«نام و نام خانوادگی»

بود که سـال۹۲ جلوی دوربین رفت؛ یعنی 

من حدود ۱۰سال است که به معنای واقعی 

فیلـم نسـاخته ام. علـت ایـن کـم کاری هم 

فقـط بی پولی اسـت، درحالی کـه در طول 

هفت یا هشـت سال گذشـته افزون بر ۳۰ یا 

۴۰فیلم نامه آماده و فقط امسال ۶فیلم نامه 

ثبـت کـرده ام. شـماره ثبـت برخـی از آن ها 

را نیـز دراختیـار مدیـرکل فرهنگ وارشـاد 

رضوی گذاشـتم تـا  اسـلامی خراسـان 

بدانـد مـن کار می کنـم، فیلم نامـه تولیـد و 

تدریـس می کنـم امـا پـول لازم دراختیـارم 

قـرار نمی گیـرد تـا بتوانـم فیلـم خـودم را 

بسـازم. من سـینما را صنعت ارزان قیمتی 

نمی دانم و به هر قیمتی هم فیلم نمی سازم،

بنابرایـن بایـد منتظـر بمانـم تـا زمانـی کـه 

اتفاقـی رخ دهـد و مـردم بخواهنـد فیلـم 

خوب ببینند.

 یعنی بزرگ ترین چالش سـینمای مشهد

را نبود سـرمایه می دانید؟

بلـه؛ البتـه پـول هسـت ولـی انتظـاری کـه 

در مقابـل آن وجـود دارد، انتظـار درسـتی 

نیسـت؛ رقمـی انـدک کـه خود به خـود بـه 

سـاخت آثاری ضعیـف می انجامد. در این 

وضعیـت هـم بسـیاری ترجیـح می دهنـد 

اصـلا فیلمـی را جلـوی دوربیـن نبرنـد.

تـا زمانـی کـه پـول  در خـور ملاحظـه ای  بـه 

عرصه فیلم سـازی تزریق نشود، کارگردان 

ای باکیفیـت   نـد پـروژه توا خـوب نمی 

 بسـازد. اما ما می بینیم بسـیاری از کسانی 

که توانایی و استعداد لازم را ندارند، به دلیل 

داشـتن پول به خودشـان اجـازه می دهند 

هر هجوی را بسازند و به هرجایی بفرستند.

آن ها نه تنها آبرویی برای کشـور و خودشان 

به دسـت نمی آورنـد، بلکـه پـول را هم هدر

 می دهند.

 پیـش از این بـه آینده

سینمای مشـهد و تبدیل آن 

بـه قطـب سـینمایی کشـور 

و حتـی خاورمیانـه امیـدوار 

بودید، با مشـکلاتی که الان 

وجود دارد، آینده فیلم سازی 

مشـهد را چطـور می بینید؟

مـن بـه توانایـی بچه های 

؛ رم ا ن د یـما مشـهد ا

همان طور که به درخشیدن 

یـمان  ه در آسـمان ا مـا

دارم. همچنیـن به حضور 

امام رضـا(ع) بسـیار معتقد 

هسـتم و می دانـم بـه این 

بچه هـا کمـک خواهـد کـرد تـا راهشـان را 

ادامـه دهنـد. مـن ایـمان 

دارم کـه سـینمای مذهبی 

ایران فقـط و فقط از طریق 

مشهد رشد می کند. درواقع 

ایران به سینمای خراسان 

نیاز دارد؛ چون فقط حدود 

۴۵۰میلیون فارسـی زبان 

در حاشـیه شرقـی ایـران 

هسـتند کـه مـا بـرای همـه 

آن ها می توانیم برنامه تولید 

کنیم. بسیاری از کشورهای 

دنیـا، مشـهد را مرکـز زبان 

فارسی می دانند، از این رو 

مـن همچنان به سـینمای 

خراسـان، امیدوار هسـتم 

و معتقـدم کـه مـا فقط به پـول نیـاز داریم.

 بـرای رشـد کـردن سـینمای مذهبـی در

مشـهد کـه از آن صحبـت می کنیـد، چـه کار 

بایـد کـرد؟

مشـهد سرزمیـن امام رضـا(ع) و قطعـه ای از 

بهشـت اسـت، بنابرایـن همه سـازمان ها و 

مسـئولان این شـهر وظیفه دارنـد به تحقق 

سینمای دینی کمک کنند. اما با اطمینان 

می گویـم تـا الان هیچ کـس، کاری در ایـن 

زمینه انجام نداده اسـت.

 ایـن درحالـی اسـت کـه بسـیاری از

مسـئولان مـا، بارهـا در مصاحبه هایشـان بـر 

راه انـدازی سـینمای دینـی در مشـهد تاکیـد 

نـد؟ ا   کرده

مشکل همین جاسـت که همه مسئولان بر 

وجود سـینمای دینی تاکیـد می کنند، اما 

موقعـی کـه می خواهند برای سـاخت فیلم 

هزینـه کننـد، آن را دراختیـار فیلم سـازان 

لی کـه  دهنـد، درحا ر می  نـی قـرا تهرا

۹۹درصـد آثـاری کـه تهرانی ها تا بـه امروز 

در مشـهد سـاخته اند، ضعیف بوده است،

به طوری کـه مـردم حـاضر به تماشـای این

 آثـار نیسـتند. سـوال اینجاسـت کـه چـرا 

فیلم سـاز مشـهدی بایـد کنـار بنشـیند تـا 

از تهـران کسـی بیایـد و فیلـم بسـازد؟ چـرا 

نهادهـا و سـازمان های ایـن شـهر حـاضر 

مـا بـه  هـا پـول بدهنـد ا هسـتند بـه آن 

فیلم سـاز مشـهدی نـه؟ ایـن غریب نوازی

 واقعا بد است.

 یعنی مسـئولان به سـینماگران مشهدی

اعتمـاد ندارند؟

به نظر من، موضوع اعتماد نیست و مسئولان 

اصـلا نمی دانند مشـهد فیلم سـاز دارد. از 

طرف دیگـر آن هـا ترجیح می دهنـد با یک 

فیلم سـاز سرشـناس تهرانـی کار کنند تا از 

ایـن طریق، خودشـان را هـم بالا بکشـند.

در ایـن وضعیت، فیلم سـاز مشـهدی تمام 

تلاشـش را هم بکنـد، نمی توانـد در داخل 

این شـهر پـروژه ای بگیرد. همیـن موضوع 

نیـز باعـث شـده اسـت برخـی بچه هـا از 

طریـق دفاتـر تهـران بـرای فیلم سـازی 

در مشـهد اقـدام کننـد تـا بتواننـد اثـری

 تولید کنند.

 شـما سال هاسـت کـه به عنـوان مدرس

فیلم سـازی تدریـس می کنید، چـه توصیه ای 

بـرای فیلم سـازان نسـل جدید مشـهد دارید؟

آن هـا تمـام مسـیرهایی را کـه مـا رفتیـم،

بایـد برونـد و عقـب ننشـینند و نترسـند.

بالاخـره روزی فشـار پشـت ایـن سـد، آن را 

می شـکند. مـن بـه فیلم سـازان جـوان بـا 

وجود آنکه می دانم کارشـان بسـیار سخت 

اسـت، توصیـه می کنـم از مشـهد نرونـد و 

اصرار می کنـم بـه فعالیتشـان ادامه دهند 

تا این سـد بشـکند و بتوانند بیشتر فعالیت 

کنند؛ چون بسـیاری از کسانی که از مشهد 

مهاجـرت کرده انـد، هـم در تهـران بـی کار 

هسـتند. گاهی برخی از آن ها با من تماس 

می گیرند و می گویند اگر پروژه ای در مشهد 

هسـت، در آن حضـور پیـدا می کنند؛ یعنی 

در تهـران هم کار نریخته اسـت.

 آنجا هم مشکل پول هست، ولی خب این 

مشکل به مراتب در مشهد بیشتر است. من 

به فیلم سازان مشهدی خیلی ایمان دارم،

به طوری که بعید می دانم این سد نشکند،

بالاخره روزی شاهد شکستنش خواهیم 

بود. از مسئولان هم می خواهم آستین بالا 

بزنند و بگذارند فیلم سازی خوب در مشهد 

رواج پیدا کند؛ چون جنایت بزرگی است 

اگر مشهد فیلم نسازد.

ایران به سینمای خراسان نیاز دارد
گفت وگو با مهدی رضازاده، کارگردان و فیلم نامه نویس مشهدی که با وجود مشکلات همچنان به آینده فیلم سازی مشهد امیدوار است
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اخبار 
هنری 
مشهد

«مـا بـا سـینما مخالـف نیسـتیم، مـا بـا مرکز فحشـا 

مخالفیـم. سـینما یکـی از مظاهـر تمـدن اسـت کـه 

بایـد در خدمـت ایـن مـردم، در خدمـت تربیـت ایـن 

مـردم باشـد.» ایـن جملـه ای راهـبردی از حـضرت 

امام خمینـی(ره) اسـت کـه می توان گفت در ابرسـازه 

«سینما و سـینماداری» کشور کمتر غنی سازی شده 

و همچنـان دسـت نخورده باقـی مانده اسـت.

در ادامه به نظرم این سـوال را نیـز می توان طرح کرد 

کـه: آیـا محـرم و صفر بـرای سـینماها و سـینماداری 

مـا فرصت اسـت یـا تهدید؟

دیگـر کسـی شـک نـدارد کـه سـینما به عنوان 

یک ابـزار و بلکه موضوع، فرهنگ سـاز اسـت و 

به منظور انتقـال ارزش های یک جامعه، برای 

دغدغه مندان و رهبران جامعه، مدیومی قابل 

اعتناسـت.موضوع محرم و امام حسـین(ع) مرا 

بـر آن داشـت که یـک جسـت وجوی سـاده در فضای 

مجـازی دربـاره میـزان فـروش فیلم های سـینمایی 

در سـال های گذشـته کنم. به دلایل مختلف ازجمله 

نبـود فیلم های متناسـب بـا این ایام، نداشـتن طرح 

و برنامـه مشـخص توسـط سـینما و سـینماداران،

اقتصـادی نبـودن و منفـی بـودن تـراز مالـی در این 

دو مـاه و در یـک کلام، منفعـل بـودن سـینماهای مـا 

دربرابـر ظرفیت هـای فوق العـاده محـرم و صفر(بـا 

حفـظ هـمان لـوازم حرفه ای گـری و برسـاخت های 

اجتماعـی و مردمی و هم البتـه اقتصادی) می توان 

گفـت عمـلا سـینماها در ایـن مـدت تعطیل 

بـوده اسـت. بـه نظـر می رسـد تاجایی کـه 

محـرم و صفـر و ایـن فرهنـگ عظیـم و مکتـب 

حسینی توانسته اسـت، در سایر عرصه های 

اجتماعی و سیاسـی و بین المللی و... مسـیر 

خـود را بـاز کـرده اسـت، امـا در حـوزه سـینما 

نتوانسـته ایم از ایـن چشـمه حسـینی به نحو 

شایسـته فرصت یابـی کنیم.

در ایـن زمینه چند پیشـنهاد، بررسی شـدنی 

اسـت:اول اینکـه ماشـین های فـرآوری و 

غنی سـازی ما(اسـتادان و نخبـگان و فعـالان هـنر 

و رسـانه و سـینما، نهادهـا و سـازمان های رسـمی و 

، ، بخـش خصوصـی یی کشـور ن سـینما متولیـا

سینماگران، سینماداران، تهیه کنندگان و...) خوب 

عمـل نکرده اند یا خوش بینانـه اینکه این ظرفیت ها 
در اشـتراک گذاری بـا ابرموضـوع امام حسـین(ع)

بـه یکدیگـر متصـل نشـده اند. خـوب اسـت کـه ایـن 

بزرگواران همـراه با فعـالان و دغدغه مندان هنری و 

رسانه ای، جلسات گفت وگویی را بنا نهند و از زوایای 

مختلـف بـه ایـن قضیـه به مثابـه یـک حرکـت 

بـزرگ و مبتنی بـر نـگاه و بینش عمیـق امام و 

رهـبری بپردازنـد. معتقدم حتـما می توان به 

مجموعـه ای از سُـبُل و خدمـات متقابـل سـه 

ظرفیـت عظیم مـاه محرم و صفر(مـاه رمضان 

و...)، ضلـع مردم(تشـنگان حقیقـت) و ضلع 

سـینما و سـینماداری رسید.

دوم اینکـه پرواضح اسـت ظرفیت سـینما(به 

معنـای عـام آن و نه فقـط فیلم سـینمایی) 

فرصتـی اسـت ویـژه و منحصر به فـرد بـرای 

انتقـال پیـام حماسـه حسـینی.اگر حتی بـا رویکرد 

اقتصـادی هم بـه این گـزاره و ظرفیت نگاه شـود(که 

البته اشکالی هم وارد نیست که اقتضای کار حرفه ای 

هـم این اسـت) با کـمال تاسـف کار شایسـته و قابل 

ذکـری انجـام نشـده است.سـوم: دو ماه(محـرم و 

صفـر) یعنـی دقیقا یـک بسـته اکرانی کامـل و بدون 

هم پوشـانی بـا اکـران سـایر آثـار سـینمایی، بـرای 

نمایـش فیلم هـای متناسـب بـا مکتـب حسـینی؛

یعنـی آی سـینماگران! ایـن فرصت هرسـاله می آید 

و مـی رود و درحـال هدررفـت اسـت. بیاییـد بـرای 

ایـن ظرفیـت عالی(مخاطـب تشـنه، اقیانوسـی از 

مضامیـن فوق العـاده و عجیب و پر از سـوژه و محتوا و 

داسـتان دراماتیـک، زیرسـاخت های آمـاده اکران،

فضای حسـی و معنوی و رسـانه ای آماده کشـور و...) 

فکـری کنیـد و تولیدی رقـم زنید.چهارم: ایـن دو ماه 

فرصتی اسـت برای بازآفرینی و همنشـینی عاشقان 

حسـینی، این بـار در زیر خیمه سـینما درکنـار دیگر 

تکیه ها و حسـینیه ها و خیمه ها که هرکدام کارکرد و 

هویت و مخاطب خودشان را دارند.(مدیوم و اتمسفر 

سـینما جایگاه و مزیت نسـبی خـودش را دارد و باید 

احیـا شـود.)پنجم: اینکـه بـا داشـتن نـگاه جهانـی،

تاریخـی و روزآمد و بـدون تنگ نظـری می توان ادعا 

کـرد کـه آثـار تصویری(فیلم هـای داسـتانی بلنـد 

و کوتـاه، مسـتند، نماهنـگ و پویانمایـی) خـوب و 

قابـل ارائـه ای وجـود دارد کـه حتـی چندبـاره دیدن 

آن هـا، این بـار در سـینما و در مـاه محرم(به صـورت 

خانوادگـی، گروهـی، فـردی و...) ارزشـمند اسـت و 

تجربه ای متفاوت بـرای مخاطبان به شرط خلاقیت 

و شـجاعت و تلاش.

بدیهــی اســت این هــا کــه برشــمردیم، نافی داشــتن 

پیوســت اقتصــادی و حرفه ای بودن ســینما نیســت،

ــره  ــده زنجی ــب، تقویت کنن ــم این جان ــه زع ــه ب بلک

ارزش ســینمای انقــلاب اسلامی اســت؛ البتــه 

ــا. بشرطهاوشروطه

ساخت «نیش»، فرار رو به جلوی سینماگران مشهدی بود
پنجمیـن برنامـه از پاتـوق فیلـم مشـهد 

به اکـران و نقـد و بررسـی فیلم سـینمایی 

«نیـش» اختصاص داشـت   و شـنبه ای که 

گذشت، در پردیس سینمایی هویزه برگزار 

شد.«نیش»، به نویسندگی و کارگردانی 

سـیدمهدی رضـازاده، سـال۸۸ در ژانـر 

پلیسـی و اکشـن در مشـهد تولید شد. در 

ایـن فیلـم رضـا توکلـی، منصـور خاکـی،

 رضـا صابـری و آزیتـا ترکاشـوند نقـش 

انـد.در ابتـدای ایـن نشسـت، آفریده 

نویسـنده و کارگـردان «نیـش» بـا بیـان 

اینکـه سـینمای خراسـان رضوی بیش از 

همه چیز بـه تهیه کننده نیـاز دارد، گفت:

امروز جوانان هنرجو و هنرمند بااستعداد 

بسیاری در این استان حضور دارند و فقط 

تهیه کننـدگان می تواننـد شرایط و بسـتر 

لازم را فعالیـت را بـرای  آنان فراهـم کنند.

سـیدمهدی رضـازاده ادامـه داد: تولیـد 

فیلم «نیش» در زمان خودش یک شاهکار 

بـود؛ چـون تیـم فیلم بـرداری ایـن پـروژه 

سـینمایی، فقـط متشـکل از سـه نفـر بـا 

یـک دوربیـن، سـه لامـپ مهتابـی و سـه 

پروژکتور ۸۰۰واتی بـود که روزانه مجبور 

بودنـد ۴۵۰مرتبـه، دوربیـن را خاموش و 

روشـن کنند و بـا کمتریـن تجهیزات، یک 

فیلـم بسـیار کم هزینه بسـازند.

تهیه کننـده فیلـم «نیـش» نیـز در ایـن 

نشسـت گفـت: مـا در زمـان تولیـد ایـن 

فیلـم، فـرار رو به جلو داشـتیم؛ زیـرا در آن 

زمـان، شرایـط سـاخت فیلم سـخت بود،

به طوری کـه بـرای یـک پـروژه سـینمایی 

صددرصـد حرفـه ای، تمام انـرژی و توان 

یـک مجموعـه اسـتفاده می شـد.

مهدی مسـگران با بیان اینکه «نیش» را با 

عشق سـاختیم، افزود: تلاش هنرمندانه 

کارگـردان به گونـه ای بـود کـه در شرایـط 

کنونی، کسـی جرئت نمی کنـد فیلمی به 

سـبک و شـیوه نیـش بسـازد و سـمت این 

شـیوه سـاختاری در دکوپاژ و کارگردانی 

بـرود؛ به خصـوص در یـک اثـر پلیسـی و 

در ژانـر اکشـن کـه بسـتر تولیـدی بسـیار 

گسـترده ای را می طلبد.

وی هزینه تولید فیلم «نیش» را در آن زمان،

رقـم ناچیزی خواند و گفـت: سرمایه های 

این فیلـم، افراد باانگیزه و صمیمی بودند 

کـه تلاش درکنار همدیگر را تجربه و اثری 

فاخـر را خلق کردند؛ سرمایـه ای که امروز 

بایـد هزینه زیادی بـرای فراهـم کردن آن 

پرداخت. مسگران افزود: حلقه مفقوده ای 

که امروز سینمای ایران به خصوص سینمای 

مشهد را تهدید می کند، واگرایی ای است 

کـه بین هنرمندان بااصالت و ارزشـمند و 

سینما فاصله انداخته است.

 شکیبا افخمی راد

مهـدی رضـازاده، سـینماگر شناخته شـده مشـهدی کـه در دهـه۸۰ و 

گزارش 
خبری

اوایـل دهه۹۰ بسـیار پـرکار بـود و آثـار مختلفـی را نیـز بـا بهره گیـری از 

هنرمنـدان مشـهدی جلـوی دوربیـن بـرد، ایـن روزهـا کمـتر نامش در 

عرصـه فیلم سـازی به گـوش می رسـد؛ هنرمندی که با سـاخت سریال 

«قصه هـای آبـادی» در سـال۱۳۸۰ فعالیت حرفـه ای خـود در عرصـه تصویـر را آغـاز کـرد و 

بعـد از آن، آثـار دیگـری چـون «اسـتخوان های بابـام»،« نـام و نـام خانوادگـی» و «نیـش» را 

جلـوی دوربیـن برد. او در زمینه دسـتیاری و نویسـندگی هم فعالیت های بسـیاری کرده 

اسـت کـه از میـان آن هـا می تـوان بـه حضـور به عنـوان نویسـنده در فیلم سـینمایی 

، ره فیلـم فجـر وره جشـنوا یکمین د و   ه سـی شـد   ر تحسین ثـا ز آ ، ا « د ا سـترد ا »

 اشـاره کـرد. رضازاده برخلاف بسـیاری از هنرمندان با وجـود تمـام ناملایمتی ها، ترجیح 

داده اسـت فعالیت هـای هنری اش را در شـهر خودش پیش ببرد و همچنـان نیز به آینده 

سـینمای مشـهد امیـدوار اسـت. بـا ایـن هنرمند بـه بهانـه اکـران یکـی از آثار پیشـینش 

بـه نـام «نیـش» در پاتـوق فیلـم مشـهد،به گفت وگـو نشسـتیم و از او دربـاره دلایـل کم کار 

شـدنش و چالش های موجود بر سر راه فیلم سـازی در مشـهد  پرسـیدیم. ایـن گفت وگو 

پیش روی شماست.
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فرصت یا تهدید؟
نگاهی به سـینما ها و سینماداری در  ایام محرم و صفر

یادداشت

من به فیلم سازان جوان با 
وجود آنکه می دانم کارشان 
بسیار سخت است، توصیه 

می کنم از مشهد نروند و اصرار 
می کنم به فعالیتشان ادامه 
دهند تا این سد بشکند و 
بتوانند بیشتر فعالیت کنند


